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ABSTRACT

A  study  group  of  33  Sudanese  patients  with  breast  cancer 

females attending at  the Radioisotopes Khartoum Center  (RICK) during 

the period of  January-September  2005 were enrolled in the study.  The 

patients  had  an  age  range  of  32-88year  with  an  average  value  of 

56±2.7year.  All  patients  had  been  diagnosed  with  invasive  ductal 

carcinoma (IDC) except  one that  had invasive  lobular  carcinoma (ILC). 

A sample of  20 healthy subjects was enrolled as a control  group (41.5 

±1.6year).  Blood  samples  were  taken  from  all  patients,  and  control 

subjects to estimate CA15-3 and Prolactin hormone.

The study  indicated  that  70% of  patients  had breast  pain  or 

change of breast size/shape for three month or more. Only 28% of patients 

had a family history of breast cancer.CA15-3 was determined by RIA using 

two monoclonal antibodies and two different epitomes CA15-3 molecule as 

the  level  of  Prolactin  hormone  had  been  estimated  using  ELISA. 

Accordingly  the  average  value  of  CA15-3  in  female  patients 

(24.9±6.3U/mL) was significantly  higher when compared with CA15-3 in 

control subjects (16.7±1.2U/mL), (P<0.05). Correlation analysis suggested 

that  CA15-3 level  had not  been related with age of  patients  or  healthy 

subjects but CA15-3 had significantly been reduced by surgical treatment 

of patients (14.60±0.97U/mL) unlike chemotherapy (60±23.4U/mL).   

  With  reference  to  analysis  of  Prolactin,  an  average  value  of 

375.9±  33.4U/L  had  been  determined  in  patients  compared  with  a 

significantly reduced value of Prolactin (292.7±39.6U/L) in healthy control 

subjects. A significantly high level of Prolactin (P<0.05) was recorded in 
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patients  treated  by  surgery  unlike  the  group  of  patients  treated  by 

chemotherapy. 

Correlation analysis of Prolactin level with variation in variables 

such as CA15-3 concentration, age, frequency of pregnancies and number 

of children failed to find any significant association. The study recommends 

the use of CA15-3 as a screening test for females at risk of breast cancer.
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 الخلصــــة

  امممراة مصممابة بسممرطان33أشترك في هممذه الدراسممة مجموعممة مممن 

 ) في الفممترة مممنRICKالثدى عند زيارتهن لمركز الخرطوم  للعلج بالشعة (

 عاممما بينممما كممان56-20م. وتراوحممت أعمممارهن بيممن 2005يناير إلى سبتمبر 

 وقد شخصت الحالت المريضممة بانهمما جميعمماعاما  . 2.7±56متوسط اعمارهن 

 ) ماعدا عينة واحممدة فقممط تممم تشخيصممهاIDCمصابة بسرطان قنوات الثدى (

انخرط ). ILCعلى انها مصابة بالسرطان العقدى المصيب للغدد الليمفاوية (  كما

الدراسة    عاما. 64.1–41.5 امراة معافاة ويتراوح أعمارهن بين 20عينة من فى

 وأخذت عينات الدم من كل النسمماء فممى المجموعممتين لقيمماس تركيممز انتجيممن

   وهرمون البرولكتين. CA15-3السرطان 

 % مممن المريضممات يعممانين مممن آلم70وقد  أشارت الدراسممة الممى أن 

 % فقممط مممن28وتغير شكل أو حجم الثدي لثلثة أشهر أو أكثر بينما تبين أن 

   بواسممطةCA15-3المريضات لهن تاريخ مرضي في العائلممة. كممما تممم قيمماس

RIAالتى تستخدم الجسام المضادة احادية المنشممأ واثنيممن مممن الموسمممات  

   لتقدير مستويات هورمون البرولكتين.ELISAالراسية بينما استخدمت تقنية 

6.324U/m±  مرتفعا عند المريضات CA15-3وعليه فقد كان متوسط مستوى 

L) 1.2±16.7 مقارنة بمجموعة الصحاء من النساءU/Lولذلك الرتفاع دللة ( 

  ليس له علقة مممعCA15-3 . وتشير الدراسة الى أن معدل )P<0.05(احصائية

 عمممر المرضممي الصممحاء ولكنممه قممد تنمماقص بصممورة واضممحة مممع المريضممات

 ) وذلممك بالمقارنممة مممع المعالجممات14.0U/mL±0.97المعالجممات بالجراحممة (

). U/mL60±23.4بالعلج الكيمائي (

ًا بالرجوع إلى تحليممل البرولكممتين أن قراءتهمما  كما اظهرت الدراسة أيض

  مقارنة بمستوى اقل للهورمون عنممدU/mL 33.4±375تزيد بصورة واضحة 

 ) ال ان الدراسمممة سمممجلتU/L39.6±292.7النسممماء الصمممحاء                ( 
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 مستويات اعلى لهرمون البرولكتين عنممد المريضممات اللتممي تمممت معممالجتهن

ًا. ولم تظهممر أي علقممة بيممن مسممتوى  بالجراحة بالمقارنة مع المعالجات كيمائي

  او متغيرات أخري كالعمر وتعدد مممراتCA15-3هرمون البرولكتين ومستوى

 الحمممل وعممدد المواليممد. وعليممه توصممى الدراسممة بضممرورة الفحممص المبكممر

 لسرطان الثدي واهمية استخدام المستضد الجينممى فممى متابعممة نتممائج العلج،

 ولعل ذلممك يسممتدعى تممدريب الكفمماءات الفنيممة لتنفيممذ ذلممك ضمممن الخممدمات

التشخيصية للنساء المعرضات للصابة.    
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